



www.facebook.com/HSFK.PRIF
www.twitter.com/HSFK_PRIF

Newsletter Nr. 63, Dezember 2016 // Newsletter No. 63, December 2016

Inhalt // Contents

- 1 // Neuigkeiten aus der HSFK / PRIF News
- 4 // Personalia / Staff News
- 5 // Veranstaltungen (Auswahl) / Conferences & Events (selected)
- 7 // Neuerscheinungen (Auswahl) / New Publications (selected)
- 8 // Die HSFK in den Medien (Auswahl) / PRIF in the Media (selected)



PRIF's christmas tree 2016: wishes for 2017 on self-made origami peace doves.
<http://bit.ly/2hsTuT3> (Foto: HSFK)

// Neuigkeiten aus der HSFK / PRIF News



Es ist entschieden: Donald Trump wird als Nachfolger von Barack Obama der 45. Präsident der USA. Doch wofür steht der Republikaner? (Foto: Wikimedia Commons, Max Goldberg)

Donald Trump gewinnt die US-Wahl – was nun?

Der Kampf ums Weiße Haus 2016 ist entschieden: Donald Trump wird der neue Präsident der Vereinigten Staaten von Amerika. Doch der republikanische Präsidentschaftskandidat hat während des Wahlkampfes viele Fragen zu seinen politischen Plänen offen gelassen. Weltweit herrscht große Unsicherheit über die außen- und sicherheitspolitischen Folgen.

Im Nachgang zur Wahlnacht wagten die Forscher/innen der HSFK Prognosen zu den Folgen der Wahl aus Sicht der Friedens- und Konfliktforschung. Welche Rolle spielt das amerikanische Militär künftig in der Außenpolitik? Was wird aus Drohnenkriegen, Terrorismusbekämpfung und der nuklearen Abrüstungspolitik? Wie wird sich die Wahl auf die Beziehungen zu Russland, China, Israel, Nordkorea und Südostasien auswirken? Welche Folgen hat sie für den Nahen Osten, Afghanistan und Irak? Die vom Institut eigens dafür eingerichtete Nachrichtenseite mit den Einschätzungen der HSFK Expert/innen stieß auf reges Interesse in regionalen und nationalen Medien.

Zur Nachrichtenseite der HSFK:
<http://bit.ly/2fJZYM3>

Donald Trump wins US presidential election – what's next?

The battle for the White House 2016 has been decided: Donald Trump was elected the 45th President of the United States of America. But the Republican candidate has left many questions in the blur when it comes to his future political plans. All over the world, there is considerable uncertainty on the foreign and security policy aftermath.

Subsequent to the election and its surprising result, PRIF researchers took a chance in giving predictions on and comments about the consequences of this election from the perspective of peace and conflict research. What role will the military play in the future foreign policy? What will happen to drone wars, counterterrorism and nuclear disarmament? What effects will the election have on the relations to Russia, China, Israel, North Korea and South East Asia? What consequences will there be for the Middle East, Afghanistan and Iraq? The institute's news page with assessments of experts aroused great interest in regional and national media.

News Page of PRIF:
<http://bit.ly/2fJZYM3>



Prof. Harald Müller (links) mit dem Frankfurter Oberbürgermeister Peter Feldmann (Foto: Stefanie Kösling)

Verabschiedung von Prof. Dr. Harald Müller

Die HSFK verabschiedete Prof. Dr. Harald Müller nach fast 20 Jahren als geschäftsführendes Vorstandsmitglied und als Leiter des Programmbereichs „Sicherheits- und Weltordnungspolitik von Staaten“. Aus diesem Anlass veranstaltete die HSFK am 13. und 14. Oktober 2016 die internationale Konferenz „World Order and Peace“. Die Konferenz nahm bestimmte Themen der Friedensforschung der letzten Jahrzehnte in den Blick und fragte nach deren heutiger Relevanz. Zahlreiche internationale Expert/innen diskutierten unter anderem die Gestaltung von Institutionen und die daraus resultierenden Kooperationschancen, den demokratischen Frieden oder die Frage nach globaler Gerechtigkeit. Die Konferenz wurde von der Deutschen Stiftung Friedensforschung gefördert.

Zusätzlich erfolgte am Abend des 13. Oktobers 2016 eine Verabschiedung durch den Frankfurter Oberbürgermeister Peter Feldmann im Frankfurter Römer.

<http://bit.ly/2fKRhxG>



Sabine Mannitz

Neuer Programmbereich „Konflikt und Frieden im ‘glokalen’ Raum“

Der Stiftungsrat der HSFK hat im November 2016 Sabine Mannitz zur Programmbeereichsleiterin berufen. Die Ethnologin und Politologin trat nach beruflichen Stationen an der Europa-Universität Viadrina und der University of Essex 2002 in die HSFK ein. Sie war forschend und in Leitungsfunktionen in einer Reihe internationaler Forschungsprojekte tätig und stand in der HSFK zuletzt der Forschungsgruppe „Politische Globalisierung und ihre kulturelle Dynamik“ vor. 2016 setzte sie sich im Wettbewerb um die Leitung eines neuen, schwerpunktmäßig ethnologischen Programmbereichs durch, der ab dem kommenden Jahr aufgebaut wird. Der neue Arbeitsbereich trägt den Titel „Konflikt- und Frieden im ‘glokalen’ Raum“. Er wird sich aus der Perspektive sozialer Mikropraxen mit global-lokalen Konflikt dynamiken und Friedensprozessen befassen.

Retirement of Prof. Dr Harald Müller

For almost 20 years, Prof. Dr Harald Müller served as Executive Director of PRIF and head of the research department “International Security and World Order”. On the occasion of his retirement, PRIF held an international conference from October 13-14 2016, which was co-sponsored by the German Foundation for Peace Research (DSF). The conference focused on the major themes of peace research of the past decades, and contested their relevance for contemporary world politics. Numerous international experts discussed amongst other topics the design of institutions and their opportunities for cooperation, democratic peace, and aspects of global justice.

In addition, Frankfurt’s mayor Peter Feldman paid tribute to Müller during an evening event at the Römer on 13th October 2016.

<http://bit.ly/2gFgTk5>

New research department “Conflict and Peace in ‘Glocal’ Spaces”

In November 2016, the Board of Trustees of PRIF appointed Sabine Mannitz to act as Head of Research Department. A social anthropologist and political scientist by training, Mannitz joined PRIF in 2002; her previous career includes occupations as a research officer at European University Viadrina and at the University of Essex, UK. She acted as researcher, coordinator and principal investigator in a series of international research projects. Before her latest noteworthy appointment, Mannitz headed the Research Group “The Cultural Dynamics of Political Globalisation” at PRIF. In 2016, she came out on top with her application for leadership of a new research department that will be built up from 2017 on. The new department, named “Conflict and Peace in ‘Glocal’ Spaces” will explore global-local conflict dynamics and peace processes from the perspective of social micro-practices and is geared towards strengthening social anthropological approaches in peace and conflict studies.



Giorgio Franceschini

Foto: (IISS)

HSFK übernimmt Vorsitz des EU Non-Proliferation Konsortiums

Seit September 2016 leitet der HSFK-Wissenschaftler Giorgio Franceschini das internationale Expertennetzwerk. Es berät die Regierungen der EU-Mitgliedsstaaten und die Organe der Europäischen Union mit dem Ziel, die Nichtverbreitung und Abrüstung von Massenvernichtungswaffen voranzutreiben und die illegale Verbreitung von Klein- und Leichtwaffen einzudämmen. Das EU Non-Proliferation Consortium ist ein Zusammenschluss von vier unabhängigen europäischen Forschungsinstituten, die auf Fragen der Rüstungskontrolle und Abrüstung spezialisiert sind: neben der HSFK das International Institute for Strategic Studies (IISS, London), die Fondation pour la recherche stratégique (FRS, Paris) sowie das Stockholm International Peace Research Institute (SIPRI). Das EU Non-Proliferation Consortium besteht seit 2010 und wird für die Förderperiode 2014 bis 2017 von der EU mit 3,6 Millionen Euro gefördert.

Mehr zu den Aktivitäten des Konsortiums: www.nonproliferation.eu

EU Non-Proliferation Consortium: PRIF takes the lead

Since September 2016, PRIF's researcher Giorgio Franceschini heads the international expert network that supports governments and institutions of the European Union. It aims at promoting the nonproliferation and disarmament of weapons of mass destruction and combatting the illegal proliferation of conventional weapons. The consortium is a network of four independent European think tanks that are specialized in arms control and disarmament: The four institutes are the Fondation pour la recherche stratégique in Paris, the International Institute for Strategic Studies (IISS) in London, the Stockholm International Peace Research Institute (SIPRI) and PRIF. The consortium was established in 2010 and is funded by the European Council with a grant of 3.6 million Euro from 2014 to 2017.

More about the Consortium's activities: www.nonproliferation.eu



Kampfpanzer Leopard 2A6. Deutschland lieferte im Oktober 2015 über 60 dieser Panzer an Katar (Foto: Bundeswehr, Jörg Koch)

Rüstungsexportbericht 2016

Am 12. Dezember 2016 wurde der Rüstungsexportbericht der Gemeinsamen Konferenz Kirche und Entwicklung (GKKE) auf der Bundespressekonferenz in Berlin vorgestellt. Der Bericht stellt öffentlich verfügbare Informationen über die deutschen Ausfuhren von Kriegswaffen und Rüstungsgütern des Vorjahres bzw. deren Genehmigungen zusammen und bewertet sie im Hinblick auf die Friedens- und Entwicklungspolitik. Die Expertinnen und Experten, darunter Simone Wisotzki, Co-Vorsitzende der GKKE-Fachgruppe „Rüstungsexporte“ und Vorstandsmitglied der HSFK, kritisieren darin den deutlichen Anstieg von Einzelgenehmigungen bei Rüstungsexporten und fordern eine restriktive Rüstungsexportkontrollpolitik sowie eine wirkungsvollere parlamentarische Kontrolle.

<http://bit.ly/2hsCCta>

Arms Exports Report 2016

On 12th December 2016, the Arms Exports Report of the Joint Conference Church and Development (GKKE) was presented at the Federal Press Conference in Berlin. The report compiles public information on German exports of weapons of war and munitions of the preceding year, respectively their permission, and assesses them within the scope of peace and development politics.

The experts - among them Simone Wisotzki, co-chair of the GKKE department arms control and member of PRIF's Executive Board, criticize the immense increase of weapon export approvals and call for a restrictive arms export control policy and a more effective parliamentary control.

<http://bit.ly/2hsCCta>

„Closing Space“: Zivilgesellschaften weltweit unter Druck

Im Rahmen ihrer Forschungsaktivitäten zum Thema „Closing Space“ haben Annika E. Poppe und Jonas Wolff im November einen Auftrag der Deutschen Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) begonnen. Ziel ist es, im Kontext eingeschränkter Handlungsfreiheiten Empfehlungen und Strategien zur Förderung von Zivilgesellschaft für die deutsche Entwicklungszusammenarbeit zu



Annika E. Poppe



Jonas Wolff

„Closing Space“: Civil societies under pressure

Based on their research activities on “closing space”, Annika E. Poppe and Jonas Wolff have begun an assignment with the Deutsche Gesellschaft für Internationale Zusammenarbeit (GIZ) in November 2016. In context of an increasingly restricted scope of action the objective is to develop policy recommendations and strategies for German development cooperation that support civil society. Further-

erarbeiten. Poppe und Wolff sind Gründungsmitglieder des International Consortium on Closing Space (iCon), welches sich aus zivilgesellschaftlichen Akteur/innen und Wissenschaftler/innen aller Kontinente zusammensetzt. Es steht unter der Schirmherrschaft des Center for International and Strategic Studies (CSIS) in Washington D.C., USA.

Der Launch des Consortiums erfolgte Ende Oktober 2016 in Berlin. Ziel ist auch hier, adäquate Strategien für den Umgang mit dem „Closing Space“-Phänomen zu entwickeln. Beide Aktivitäten stehen im Zusammenhang mit Poppes und Wolffs Mitgliedschaft im EDP-Netzwerk.

www.external-democracy-promotion.eu/

more, Poppe and Wolff are founding members of the International Consortium on Closing Space (iCon), a research forum by the Human Rights Initiative at the Center for Strategic and International Studies (CSIS) in Washington DC that comprises international activists and experts from civil society and academia. The consortium was launched at the end of October 2016 in Berlin. iCon aims at developing adequate responses to the closing space phenomenon on a global level. Both activities are related to Poppe's and Wolff's membership in the EDP network.

www.external-democracy-promotion.eu/

// Personalia / Staff News



Nicole Deitelhoff

Nicole Deitelhoff erhält den Schader-Preis 2017

„Nicole Deitelhoff erhält den Preis für ihre Forschungen zu Herrschaft und Widerstand in der Politik unseres globalen Zeitalters, zu Normen und Institutionen von Staatlichkeit und deren Internationalisierung, zum humanen Völkerrecht und der Entpolitisierung staatlicher und gesellschaftlicher Sicherheitsleistungen. Die Auszeichnung würdigt besonders ihre Leistungen in der Hessischen Stiftung Friedens- und Konfliktforschung, die gerade in der Gegenwart wissenschaftliche und praktische Bedeutung gewonnen hat,“ so Paul Kirchhof, Sprecher des Senats der Schader-Stiftung, in der Begründung für die Wahl der diesjährigen Preisträgerin

Der Schader-Preis ist mit 15.000 Euro dotiert und wird im Mai 2017 in Darmstadt überreicht. Die Schader-Stiftung fördert seit 1988 den Dialog zwischen Gesellschaftswissenschaften und Praxis. Nicole Deitelhoff ist die bislang jüngste Preisträgerin.

Nicole Deitelhoff to receive the Schader Award 2017

“Nicole Deitelhoff receives the award for her research on the Authority and Resistance in Global Politics, on Norms and Institutions, on Humanitarian Law and the Privatization of Security. The award exceedingly honours her contributions for the Peace Research Institute Frankfurt, which gained more importance especially in present days - both scientifically as well as practically,” states Paul Kirchhof, spokesperson of the Schader foundations senate.

The Schader Award is endowed with 15.000 Euro and will be presented in May 2017 in Darmstadt. The Schader Foundation promotes the dialogue between social sciences and practice since 1988.

Nicole Deitelhoff is the youngest awardee to receive the Schader Award.



Jeff Bridoux (Mitte) mit Annika E. Poppe und Jonas Wolff (Foto: HSFK)

Gastforscher an der HSFK

Im November 2016 war Jeff Bridoux, Dozent für Internationale Beziehungen an der Aberystwyth University in Wales, als Gastforscher im Programmbereich IV an der HSFK. Gemeinsam mit Annika E. Poppe und Jonas Wolff beschäftigte er sich mit Forschungsfragen im Bereich Demokratieförderung, die bislang weitgehend unbeachtet sind. Bridoux arbeitete insbesondere an einem Sonderprojekt des EDP Forschungsnetzwerks zu Verhandlungen von Demokratieförderung mit.

Guest researchers at PRIF

For the month of November, Dr Jeff Bridoux, Lecturer in International Politics at Aberystwyth University in Wales, joined Annika Elena Poppe and Jonas Wolff in research department IV in a common effort to shed light on largely neglected dimensions in democracy promotion research. During his time at PRIF, he contributed to a special issue project currently pursued by the EDP Network on democracy promotion negotiation.



Boris Deckelmann

Erfolgreiche Prüfung zum Bilanzbuchhalter

Die HSFK gratuliert Boris Deckelmann zur erfolgreich bestanden Prüfung zum Bilanzbuchhalter. Deckelmann, der seine Ausbildung zum Bürokaufmann an der HSFK von 2010-2012 absolvierte, trat seinerzeit die erste Ausbildungsstelle zum Bürokaufmann der HSFK an. Den Azubischuhen lange entwachsen, ist Deckelmann seit 2012 als Sachbearbeiter in der Verwaltung der HSFK tätig und kümmert sich fortan um deren Verwendungsnachweis.

Successful graduation: Bachelor Professional of Accounting (CCI)

PRIF congratulates Boris Deckelmann on the successful completion of his studies in Accounting. Deckelmann went through his training as an office clerk between 2010-2012 – the first apprenticeship of its kind at PRIF. Grown out of his apprentice shoes, Deckelmann has been working as an office clerk at PRIF since 2012 and is now responsible for the institute’s annual statements.



Antonio Arcudi



Gregor Hofmann

HSFK-Wissenschaftler/innen auf Forschung im Ausland

Im Rahmen des Projekts „R2P: Unterschiedliche Effekte von Normumstrittenheit“ befanden sich Antonio Arcudi und Gregor Hofmann vom 27. September bis zum 19. Oktober für einen Gastforschungsaufenthalt an der University of New South Wales in Sydney (Australien). Darüber hinaus war Arcudi vom 15. bis zum 23. November 2016 bei der 15. Staatenversammlung der Vertragsstaaten des Rom-Statuts in Den Haag (Niederlande), wo er Interviews führte. Carolin Anthes betrieb vom 13. Oktober bis zum 28. Oktober erneut Feldforschung bei der Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAO). Im Rahmen ihres Dissertationsprojekts „Contested Land - Contested Rights“ nahm sie am Plenary des Committee on World Food Security (CFS) teil und führte Experteninterviews.

PRIF-Associates conducting research abroad

Within the context of the project „R2P: The Various Effects of Norm Contestation“, Antonio Arcudi and Gregor Hofmann were on a research stay at the University of New South Wales in Sydney (Australia) from 27th September until 19th October. Moreover, Arcudi observed the 15th state assembly of the contracting member states of the Rome Statute and conducted interviews in The Hague (Netherlands). From 13th October until 28th October, Carolin Anthes conducted field research at the Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAO). Within the context of her PhD project “Contested Land – Contested Rights”, she took part at the Plenary of the Committee on World Food Security (CFS) and held expert interviews.



Carolin Anthes

// Veranstaltungen (Auswahl) / Conferences & Events (selected)



Harald Müller

Gedenken an Pogromnacht

Am 9. November 2016 hat Harald Müller bei einer Veranstaltung in der Frankfurter Paulskirche der Reichspogromnacht vom 9. auf den 10. November 1938 gedacht. Angesichts wachsender Fremdenfeindlichkeit, der Brandattaken auf Flüchtlingsheime und des zunehmenden Antisemitismus forderte Müller in seiner Gedenkrede eine wehrhafte Demokratie sowie eine stärkere, besser bezahlte und demokratisch geschulte Polizei. „Feinde der Demokratie können und dürfen nicht mit Toleranz oder gar Akzeptanz rechnen“, zitierte er zustimmend die frühere Präsidentin des Zentralrats der Juden in Deutschland, Charlotte Knobloch. Zur offiziellen Gedenkstunde der Stadt waren rund 600 Gäste geladen, darunter Oberbürgermeister Peter Feldmann (SPD) und Salomon Korn, Vorstandsmitglied der Jüdischen Gemeinde.

Commemoration of the pogrom night

Harald Müller remembered the night of pogroms of November 9, 1938 at a memorial event in the Paulskirche in Frankfurt. In context of increasing xenophobia, anti-Semitism and fire attacks on refugee homes his commemorative speech called for a sound democracy as well as for police forces that are not only higher paid, but also aware of democratic values. “Enemies of democracy can and must not be tolerated or even accepted”, Müller cited Charlotte Knobloch, former president of the Central Council of Jews in Germany. Around 600 guests were invited to the city’s official hour of remembrance, among them mayor Peter Feldmann (SPD) and Salomon Korn, board member of the Jewish Community.



(Foto: HSKF)

Autorenworkshop zum Verhältnis von Parlamenten und Sicherheitspolitik

Welche Rolle spielen Parlamente für die Ausgestaltung von Sicherheitspolitik? Diese Frage ist nicht nur für die Politik, sondern auch für die Forschung von großem Interesse. Unter der Leitung von Dirk Peters und Patrick A. Mello (TU München) fand vom 22. September bis zum 23. September ein Autorenworkshop zum Thema „Parliaments and Security Policy: Control, Legitimacy, and Effectiveness“ an der HSKF statt. Internationale Expertinnen und Experten diskutierten die Rolle von Parlamenten in der Sicherheitspolitik und gingen unter anderem folgenden Fragen nach: Was bestimmt die Stärke parlamentarischen Einflusses? Was beeinflusst den Inhalt parlamentarischer Entscheidungen? Welche Auswirkungen hat parlamentarische Einflussnahme? Die Veranstaltung wurde von der Deutschen Stiftung Friedensforschung gefördert und fand in Zusammenarbeit mit der DVPW-Themengruppe Außen- und Sicherheitspolitik statt.

Author's workshop on the role of parliaments in security policy

The influence of parliaments on security policy has found increasing interest in recent politics and research. Organized by Dirk Peters and Patrick A. Mello (TU München), a workshop on “Parliaments and Security Policy: Control, Legitimacy, and Effectiveness” took place at PRIF from 22nd September until 23rd September. International experts reconsidered the role of parliaments in security policy and discussed the following questions: Which aspects determine the strength of parliamentary influence? What affects the substance of parliamentary decisions? What are the effects of parliamentary involvement? The event was funded by the German Foundation for Peace Research and organized in cooperation with the DVPW “Themengruppe Außen- und Sicherheitspolitik”.



Museum Angewandte Kunst in Frankfurt, Ausstellung „Unter Waffen. Fire and Forget 2“ (Foto: Dorothy, XMAS Declarations. Grenades for your xmas tree © Dorothy)

Waffen für alle? Die Pistole aus dem 3D-Drucker

Funktionsfähige Kleinwaffen aus dem 3D-Drucker sind längst keine Zukunftsfantasie mehr: Mit Hilfe additiver Fertigungstechniken sind nicht nur sogenannte Wiki-Waffen, sondern auch Raketen, Drohnen und Komponenten von Massenvernichtungswaffen für nahezu jedermann zugänglich geworden. Doch wenn sich potenziell jeder eine Waffe nach seinen Wünschen drucken kann, was hat das für Auswirkungen auf unsere Sicherheit und das Zusammenleben von Menschen, Gruppen und Staaten? Welche Herausforderungen stellen sich für die Sicherheitspolitik und welche Möglichkeiten gibt es, das massenhafte Drucken von Waffen zu verhindern? Diesen Fragen gehen Christopher Daase und Marco Fey am 13. Januar 2017 bei einem Podiumsgespräch im Rahmen der Ausstellung „Unter Waffen. Fire & Forget 2“ im Museum Angewandte Kunst Frankfurt nach. Die Veranstaltung beginnt um 20.30 Uhr; Eintritt 5,00 €, ermäßigt 3,50 €.

Weapons for everybody? 3D-Printing Pistols and Firearms

To print functioning small weapons is no longer a future fantasy: additive manufacturing enables not only to produce and acquire small weapons, but also missiles, drones and components of weapons of mass destruction to almost everybody. What does this mean for our security and the coexistence of humans, groups and states? What are the challenges arising for security policy and how can the large-scale manufacturing of weapons be prevented? On 13th January 2017, Christopher Daase and Marco Fey will address these questions at a panel talk within the context of the exhibition “Unter Waffen. Fire & Forget 2” at the Museum Angewandte Kunst Frankfurt. The event starts at 8.30 pm; entrance fee is 5,00 €, discounted ticket 3,50 €.

Nähere Informationen unter:
<http://bit.ly/2gvudDI>

Further information:
<http://bit.ly/2gvudDI>

Carsten Rauch hielt am 10. Oktober an der Akademie für Politische Bildung Tutzing einen Vortrag zum Thema „India: Slumdog or Millionaire? A Subcontinent Between Tension, Terrorism



and Economic Boom“. +++ **Una Becker-Jakob** nahm vom 16. November bis zum 25. November als Mitglied der deutschen Delegation an der 8. Überprüfungs-konferenz des Biowaffen-Über-einkommens in Genf teil. +++



Am 20. September sprach **Hans-Joachim Schmidt** im Rahmen des Avoidance of Hazardous Military Incidents Workshop am Royal Institute for International Relations in Brüssel (Belgien) über „Assessing the Utility of Multilateral Instruments“. +++ Im Rahmen des First German-Russian Workshop on Institutional Change „Institutional Reform in Post-Communist States: Obstacles, Resistance, Failures“ an der Staatlichen Universität

St. Petersburg (Russland) referierte **Cornelius Friesendorf** am 13. Oktober zu „Reforming Ukraine’s security institutions: Obstacles and inroads“. +++

Sabine Mannitz hielt am 16. November auf dem 115th Annual Meeting of the American Anthropological Association AAA in Minneapolis (USA) einen Vortrag zum Thema „Transnationalizing Ethnography: Challenges, Implications, and Methods“. +++ Am 21. Oktober referierte **Giorgio Franceschini** im Rahmen des Workshops „The Risk of Skilled Scientist Radicalization and Emerging Biological Warfare Threats“ in Como (Italien) über „Examining ISIS Access to Potentially



Dangerous Resources“. +++ **Antonia Witt** sprach am 10. November auf dem Workshop „Regionalism in the Global South and the EU in Comparative Perspective“ des Jean Monnet Centre of Excellence zu „Becoming a Regional Actor: the



COI Between Regional and Extra-regional Forces“.

On 10th October, **Carsten Rauch** gave a talk on „India: Slumdog or Millionaire? A Subcontinent Between Tension, Terrorism and Economic Boom“ at the Akademie für Politische Bildung Tutzing. +++ **Una Becker-Jakob** participated in the 8th review conference of the Biological Weapons Convention in Geneva from 16th November until 25th November. +++

Within the context of the Avoidance of Hazardous Military Incidents Workshop at the Royal Institute for International Relations in Brussels (Belgium), **Hans-Joachim Schmidt** spoke about „Assessing the Utility of Multilateral Instruments“. +++ At the First German-Russian Workshop on Institutional Change „Institutional Reform in Post-Communist States: Obstacles, Resistance, Failures“ at St. Petersburg University (Russia), **Cornelius Friesendorf** gave a lecture on „Reforming Ukraine’s Security Institutions: Obstacles and Inroads“ on 13th October. +++ On



16th November, **Sabine Mannitz** gave a lecture on „Transnationalizing Ethnography: Challenges, Implications, and Methods“ at the 115th Annual Meeting of the American Anthropological Association AAA in Minneapolis (USA). +++ In Como (Italy), **Giorgio Franceschini** spoke about „Examining ISIS Access to Potentially Dangerous Resources“ as part of the workshop „The Risk of Skilled Scientist Radicalization and Emerging Biological Warfare Threats“.

+++ From 10th November until 11th November, Antonia Witt participated in the workshop „Regionalism in the Global South and the EU in Comparative Perspective“ of the Jean Monnet Centre of Excellence and gave a talk on „Becoming a Regional Actor: the COI Between Regional and Extra-regional Forces“.

+++ From 10th November until 11th November, Antonia Witt participated in the workshop „Regionalism in the Global South and the EU in Comparative Perspective“ of the Jean Monnet Centre of Excellence and gave a talk on „Becoming a Regional Actor: the COI Between Regional and Extra-regional Forces“.

+++ From 10th November until 11th November, Antonia Witt participated in the workshop „Regionalism in the Global South and the EU in Comparative Perspective“ of the Jean Monnet Centre of Excellence and gave a talk on „Becoming a Regional Actor: the COI Between Regional and Extra-regional Forces“.

+++ From 10th November until 11th November, Antonia Witt participated in the workshop „Regionalism in the Global South and the EU in Comparative Perspective“ of the Jean Monnet Centre of Excellence and gave a talk on „Becoming a Regional Actor: the COI Between Regional and Extra-regional Forces“.



// Neuerscheinungen (Auswahl) / New Publications (selected)

Salafismus und Dschihadismus in Deutschland



(Foto: HSFK)

Spätestens seit den Attentaten von Paris und Brüssel ist auch hierzulande die Diskussion um Salafismus und Dschihadismus - als Gefahrenpotenzial sowie als Anlaufstelle für Sympathisanten - allgegenwärtig.

Im Sammelband „Salafismus und Dschihadismus in Deutschland. Ursachen, Dynamiken, Handlungsempfehlungen“, herausgegeben von Janusz Biene, Christopher Daase, Julian Junk und Harald Müller, kommen einschlägige Expertinnen und Experten zu Wort. Er beleuchtet bisher wenig erforschte Bereiche wie die organisatorischen Strukturen der sala-

fistischen Bewegung und ihre transnationale Vernetzung. Wie rekrutieren die Bewegungen ihre Mitglieder? Und wie rechtfertigen sich insbesondere Dschihadisten? Die Autorinnen und Autoren bewerten laufende Präventions- und Deradikalisierungsmaßnahmen und schlagen eine Brücke zwischen Wissenschaft und Praxis.

Salafism and Jihadism in Germany
The attacks in Paris and Brussel have spurred debates on Salafism and jihadism in Germany – centering around threats they might pose to society and their role in mobilizing sympathizers. It is estimated that to date around 800 Germans have joined jihadist groups in Syria or Iraq.

Salafism and Jihadism in Germany

The attacks in Paris and Brussel have spurred debates on Salafism and jihadism in Germany – centering around threats they might pose to society and their role in mobilizing sympathizers. It is estimated that to date around 800 Germans have joined jihadist groups in Syria or Iraq.

The anthology „Salafism and Jihadism in Germany. Causes, dynamics, recommendations“, edited by Janusz Biene, Christopher

Daase, Julian Junk and Harald Müller, sheds light on roughly explored aspects of jihadist movements’ organization and networks. How do they recruit their members? And how do jihadists justify themselves and their actions? Leading experts bridge the gap between theory and practice by evaluating existing measures of prevention and de-radicalization.

// Janusz Biene, Christopher Daase, Julian Junk, Harald Müller: Salafismus und Dschihadismus in Deutschland, Ursachen, Dynamiken, Handlungsempfehlungen, Frankfurt/M: Campus Verlag, 2016.

<http://bit.ly/2hkQRSO>

HSFK-Reports // PRIF Reports

// Kreuzer, Peter: Zwei Regierungswechsel und ein Urteil: Die Philippinen und Taiwan im Konflikt um das Südchinesische Meer, HSFK-Report Nr. 10/2016, Frankfurt/M.
<http://bit.ly/2hMULB2>

// Drifte, Reinhard: Japan's Policy Towards the South China Sea – Applying “Proactive Peace Diplomacy”, PRIF Report No. 140, Frankfurt/M., 2016.
<http://bit.ly/2hkXPaf>

// Kim, Tongfi: US Alliance Obligations in the Disputes in the East and South China Seas, Issues of Applicability and Interpretations, PRIF Report No. 141, Frankfurt/M., 2016.
<http://bit.ly/2hkXGE9>

PRIF Working Paper

// Abdalla, Nadine/Wolff, Jonas: From Driver of Change to Marginalized Actor: Egypt's New Unionism from a Comparative Perspective, PRIF Working Paper No. 31, Frankfurt/M., 2016.
<http://bit.ly/2gZJxsR>

// Weipert-Fenner, Irene/Wolff, Jonas: Unemployed Movements in the Global South: The Cases of Argentina and Tunisia, PRIF Working Paper No. 32, Frankfurt/M., 2016.
<http://bit.ly/2hEIP9H>

// Gromes, Thorsten/Ranft, Florian: The Dataset on Post-civil War Power and Compromise, 1990–2012, PRIF Working Paper No. 33, Frankfurt/M., 2016.
<http://bit.ly/2gHZND2>

// Wisotzki, Simone: Justice as Conflict of Recognition: The Case of SGBV in the Rome Statute and in the ICC, PRIF Working Paper No. 34, Frankfurt/M., 2016.
<http://bit.ly/2gHQEKz>

HSFK-Studien

// Jüngling, Konstanze: Internationale Menschenrechtskritik an Großmächten, Die Macht der Worte am Beispiel Russlands und der USA, Studien der Hessischen Stiftung Friedens- und Konfliktforschung Bd. 31, Baden-Baden: Nomos, 2016.
<http://bit.ly/2hl0uRN>

// Brandt, Hans-Jürgen: Indigene Justiz im Konflikt, Konfliktlösungssysteme, Rechtspluralismus und

Normenwandel in Peru und Ecuador, Studien der Hessischen Stiftung Friedens- und Konfliktforschung Bd. 33, Baden-Baden: Nomos, 2016.
<http://bit.ly/2gKEbnJ>

Weitere Publikationen // Additional Publications

// Deitelhoff, Nicole/Zürn, Michael: Lehrbuch der Internationalen Beziehungen. Per Anhalter durch die IB-Galaxis, München: Beck, 2016.
<http://bit.ly/2hzsaAn>

// Chambers, Paul: Constitutional Change and Security Forces. Lessons from Thailand, Myanmar and the Philippines, in: Bünte, Marco/Dressel, Björn (Hg.), Politics and Constitutions in Southeast Asia, London: Routledge, 2016.
<http://bit.ly/2caAtOE>

// Rauch, Carsten: The Power of Perception - Democratic Peace Theory and the American Civil War, in: European Review of International Studies, 3(1), Oktober 2016, S. 5-30.

// Arcudi, Antonio: Die Responsibility to Protect im Kreuz-

feuer der Kritik. Zum Zusammenhang von Normkontestation und Normerosion, in: Zeitschrift für Internationale Beziehungen, 23(2), Dezember 2016, S. 78-111.
<http://bit.ly/2gI99hN>

Blogbeiträge // Blogposts

// Fey, Marco/Franceschini, Giorgio: Ein historischer Moment? Die UN beschließen erstmals Verhandlungen zu einem Nuklearwaffenverbot, Sicherheitspolitik-Blog, Oktober 2016.
<http://bit.ly/2hEwiSo>

// Deitelhoff, Nicole/Daase, Christopher: Zivile Krisenprävention verbessern: Der Beitrag der Friedens- und Konfliktforschung, PeaceLab, Oktober 2016.
<http://bit.ly/2hMXdYu>

// Hofmann, Gregor: Die Prävention von Massenverbrechen muss Priorität sein, PeaceLab, Oktober 2016.
<http://bit.ly/2gKF13U>

// Anthes, Carolin: Human Rights to Geneva – Food Security to Rome?, Food Governance, Dezember 2016.
<http://bit.ly/2hMXVF8>

// Die HSFK in den Medien (Auswahl) / PRIF in the Media (selected)

Nachdenken über Krieg und Frieden	Frankfurter Rundschau http://bit.ly/2hvb9qu	Harald Müller 22.09.2016
Syrien, Bosnien-Herzegowina	SWR 2 http://bit.ly/2gKRh4z	Thorsten Gromes 26.09.2016
Trump-Sieg stellt plötzlich alles infrage	T-Online.de http://bit.ly/2hweAOK	Marco Fey 09.11.2016
Kann das Völkerrecht ihn stoppen?	Welt-Sichten.org http://bit.ly/2hxtfLv	Caroline Fehl 21.11.2016
Niederlage beim Verfassungsreferendum Renzi: Popularität überschätzt	Frankfurter Neue Presse http://bit.ly/2gIqPtF	Bruno Schoch 12.12.2016
Kirchen wollen neue Regeln für die Waffenexporte	Frankfurter Rundschau http://bit.ly/2hNhZag	Simone Wisotzki 12.12.2016

Die HSFK ist nicht für den Inhalt externer Webseiten verantwortlich. Über Kritik und Anregungen freuen wir uns per E-Mail an: newsletter@hsfk.de

PRIF is not responsible for the content of external websites. If you have any suggestions or comments regarding this newsletter, please contact us at: newsletter@hsfk.de

Leibniz-Institut Hessische Stiftung Friedens- und Konfliktforschung (HSFK) // Peace Research Institute Frankfurt (PRIF)

Baseler Straße 27-31, D-60329 Frankfurt

www.hsfk.de www.prif.org